
NSZZ " SOLIDARNOŚĆ" ZIEMIA RADOMSKA

Skania

10 listopada - godz. 17.00*
Koncertowa Urzędu Wojewódzkiego

Przy pomniku:
- przemówienie Wojewody Radomskiego
* złożenie wiązanek i kwiatów.

Po Mszy Sw. przemarsz 
Dionizego Czachowskiego.

ulicami miasta

uroczysty koncert

rocznica odzy 
niepodległość

Uroczystości na terenie 
miasta Pionki i Mauzoleum 

w Żytkowicach
7.XI. - Harcerski Bieg Legionistów - Pionki-Laski-Żyt- 

kowice /ZHR/
10.XI. godz. 16.00-Występ zespołu "Oratorium" z Rado

mia - OUK "Kasyno" Solidarność
godz. 17.00 - Występ sekcji recytatorskiej PSM i uczniów 

Ogniska Muzycznego - Klub "Rozrywka"
1LXI. godz. 9.00 - Złożenie wiązanek, kwiatów - pomniki

- miejsca pamięci miasta Pionki
godz. 10.30 i 10.45 - Odjazd autobusów z pod Urzędu 

Miasta do miejsca uroczystości w Żytkowicach. Przejazd 
bezpłatny.

godz. 1L00 - Msza Święta z udziałem pocztów sztandaro
wych - Mauzoleum w Żytkowicach, Apel poległych.

godz. 12.30 - "Zbrojni w historii Polski" - pokaz walki 
rycerskiej, Żytkowice.

godz. 13.00 - Powrót autobusów do Pionek
godz. 16.00 - Film 'Wymarsz" o Legionach J.Piłsudskiego

- OUK "Kasyno" Solidarność

godz. 18.00 - Msza Św. za Ojczyznę w Kościele Św. Bar
bary z udziałem pocztów sztandarowych

godz. 19.00 - uroczysty przemarsz z Kościoła Św. Barbary 
pod "Legionówkę" - widowisko słowno-muzyczne w wykona
niu ZHR "Darzbor" (ok.15 min.)

Modlitwa "Anioł Pański" za poległych.

*z regionu* ź regionu*

♦ 3 listopada, po dwóch latach, na sali sądowej znalazła 
finał sprawa określana hasłowo przez związkowców "1,6 pro
mila we krwi "Solidarności". Pod takim właśnie tytułem w 
październiku 1991 roku "Słowo Ludu" zamieściło artykuł o 
zatrzymaniu kierowcy samochodu w stanie nietrzeźwym, 
którym okazał się W.M. - członek ówczesnego Zarządu Re
gionu. Kilkanaście dni później, Zarząd Regionu domagał się 
przeproszenia i sprostowania na łamach "Słowa Ludu", uz
nając, że zostało naruszone dobre imię "Solidarności". Spro
stowanie "Solidarności" wraz z wyjaśnieniem Redakcji zo
stało zamieszczone, jednak nie usatysfakcjonowało to w peł
ni Zarządu Regionu. Sprawa znalazła swoje miejsce na wo
kandzie sądowej. Jako rekompensaty, strona związkowa do
magała się przekazania przez pozwanego, 20 min złotych na 
wskazany przez siebie cel społeczny.

Ostatnia rozprawa zakończyła się zawarciem kompromi
su. Pełnomocnik Zarządu Regionu uznał zamieszczone wy
jaśnienie za wystarczające, natomiast Wydawca "Słowa ludu" 
dobrowolnie zaproponował przekazanie 10 min złotych na 
wskazany cel. Wymienioną kwotę, "Słowo Ludu" przekaże 
do 15 stycznia przyszłego roku dla Zarządu Wojewódzkiego 
Stowarzyszenia Diabetyków w Radomiu.

♦ 4 listopada obradowało Prezydium Zarządu Regionu. 
Członkowie Prezydium na tym posiedzeniu zdecydowało; 
przeznaczyć 2 min dla Społecznego Komitetu Budowy Po
mnika Ofiar Grudnia’70 w Gdyni, 500 tys. na nagrody dla 
zwycięzców w Turnieju Szchowym im. Marszałka J.Piłsud- 
skiego, dofinansować w kwocie 500 tys. zł instalację linii 
telefonicznej dla TKK w Grójcu. Relacje złożyli: skarbnik 
ZR - Kazimierz Staszewski ze spotkania skarbników zarzą
dów regionów w Gdańsku, które odbyło się 3 listopada na 
którym omawiano sprawy zwrotu majątku z OPZZ, także 
sprawy związane z odprowadzaniem składek do KK, rozma
wiano o wprowadzeniu jednolitego programu komputero
wego dla księgowości związkowej, A. Gut - przew. Sekcji 
Szkoleń z posiedzenia Rady Edukacji Związkowej.

♦ W czwartek, 4 listopada odbyło się zebranie TKK NSZZ 
"S" w Zwoleniu, w którym uczestniczył wiceprzewodniczący 
ZR - Zdzisław Maszldewicz. Porządek obrad obej- 
mował: informację przewodniczącego TKK w Zwo- ■
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leniu Jozefa Pawlikowskiego ze spotkania ZR z przewodni
czącymi, ustalenie terminu szkoleń związkowych na terenie 
Zwolenia dla tamtejszych działaczy, sprawy organizacyjne 
TKK, krótkie informacje o sytuacji w zakładach pracy tego 
terenu. (Relacja z zebrania - w następnym biuletynie).

* W piątek, 5 listopada odbyło się Walne Zgromadzenie 
Członków Spółdzielni Inwalidów “Jutrzenka'1 w Garbatce. 
Na poprzednim, dwa tygodnie wcześniej członkowie zdecy
dowali o likwidacji Spółdzielni. Większość członków spół
dzielni nie wyraziła wówczas zgody, by likwidatorem został 
obecny prezes spółdzielni. W obydwóch Walnych Zgroma
dzeniach, na prośbę tamtejszej Komisji Zakładowej, w roli 
obserwatora, uczestniczył Jan Kupiec, pracownik Komisji 
Interwencji ZR.

Likwidacja spółdzielni, zgodnie z prawem spółdzielni, 
może być ogłoszona, gdy zdecydują o tym członkowie spół
dzielni na dwóch kolejnych walnych zgromadzeniach.

Decyzje piątkowego Walnego Zgromadzenia, w chwili 
zamykania numeru nie były nam znane.

WARTO WIEDZIEĆ...

W Dzienniku Ustaw z dnia 19.09.1993 r. ukazało się roz
porządzenie Rady Ministrów z dnia 5 października br. w 
sprawie określenia zakresu i form oraz trybu udzielania 
pomocy kobietom w ciąży oraz wychowującym dziecko.

Tak więc od 2 listopada pomoc przysługuje kobietom, 
których dochód na osobę w rodzinie jest mniejszy niż wyso
kość najniższej emerytury (dziś 1 min 231 tys 300 zł) i które 
są co najmniej w 4 m-cu ciąży. Zasiłek wynosi 28% przecięt
nego wynagrodzenia, na dzień dzisiejszy jest to 985 tys zł. 
Świadczenie to przysługiwać będzie do 6 m-ca życia dziecka, 
a więc przez 11 m-cy. Oprócz tego dostanie 15% przeciętne
go wynagrodzenia, czyli 527 700 zł. Dodatkowo przyznano 
zasiłek na zakup wyprawki dla każdego urodzonego dziecka, 
w wysokości 28% przeciętnego wynagrodzenia.

Świadczenia te przydzielają ośrodki pomocy społecznej.

RUSZYŁA KARUZELA

Partie postkomunistyczne uzyskały zwycięstwo w wybo
rach 19 września dzięki licznym obietnicom składanym spo
łeczeństwu w kampanii wyborczej dotyczącym m.in. walory
zacji rent i emerytur, zwiększenia funduszy na pomoc społe
czną czy podwyższenia poziomu płac pracowniczych.

Zaczęto jednak inaczej niż obiecywano. Prezydium Sej
mu podjęło decyzję o zwiększeniu jednorazowych kwot na 
wyposażenie biura poselskiego z 30 min zł do 35 min zł oraz 
do 15 min zł na remont lokalu. Co miesiąc, każde biuro 
poselskie otrzymywać będzie nie 15 min zł, a 25 min zł na 
swoje utrzymanie. Podwyższono również, o ponad milion zł 
na głowę posła, dotację na działalność klubów sejmowych. 
Dodatkowo ustalono, że każdemu posłowi przysługiwał bę
dzie w miesiącu zwrot kwoty 3mln zł za hotel poza Warszawą 
i poza miejscem zamieszkania.

Jeszcze nie podwyższono diet (5 min zł bez podatku) i 
ryczałtów ( 6 min zł brutto), to prawdopodobnie nastąpi w 
najbliższym czasie, a później przyjdzie pora na ...nas.

Propozycja zmian 
prawa karnego

/dok z "BIULETYNU" nr 185/

Do założeń nowego Kodeksu karnego należy przekona
nie, że prawo karne może być tylko pomocniczym środkiem 
zapobiegania przestępczości, którego efektywność jest uwa
runkowana wieloma czynnikami. Projekt odrzuca założenie 
dominujące w powojennym prawie karnym, iż efektywność 
zwalczania przestępczości zależna jest w decydującym sto
pniu od surowości represji karnej. Projekt w poszczególnych 
przepisach odzwierciedla założenie przyjmujące, że wyzna
czenie zakresu czynów karalnych jak i intensywność karania 
odpowiada zasadzie ultima ration prawa karnego.

W projekcie, rozdziałowi XVIII - Przestępstwa przeciw
ko prawom pracownika - nadano następujące brzmienie:

Art.222. Kto będąc w zakładzie pracy odpowiedzialnym za 
sprawy związane z zatrudnieniem złośliwie lub uporczywie na
rusza prawa pracownika wynikające ze stosunku pracy lub 
przepisów o ubezpieczeniu społecznym i przez to naraża pra
cownika na poważną szkodę, podlega grzywnie, karze ograni
czenia wolności albo pozbawienia wolności.

Art223. Kto wbrew przepisom nie zgłasza zatrudnienia 
pracownika, zaniża chociażby w porozumieniu z nim wysokość 
składki ubezpieczeniowej albo w inny sposób wprowadza w 
błąd organ ubezpieczenia społecznego i przez to ogranicza 
prawa pracownika do świadczeń ubezpieczeniowych lub nara
ża na ich utratę, podlega grzywnie, karze ograniczenia wolności 
albo pozbawienia wolności do lat 2.

Art par. 1. Kto będąc odpowiedzialnym za bezpieczeństwo 
i higienę pracy, nie dopełnia wynikającego stąd obowiązku i 
przez to naraża pracownika na bezpośrednie niebezpieczeń
stwo utraty życia lub ciężkiego uszczerbku na zdrowiu, podlega 
karze pozbawienia wolności do lat 3.

par.2. Jeżeli sprawca działa nieumyślnie, podlega grzywnie, 
karze ograniczenia wolności albo pozbawienia wolności do 
roku.

par.3. Nie podlega karze sprawca, który dobrowolnie uchylił 
grożące niebezpieczeństwo.

Art225. Kto wbrew obowiązkowi nie zawiadamia w termi
nie właściwego organu o wypadku przy pracy lub chorobie 
zawodowej albo nie sporządza lub nie przedstawia wymaganej 
dokumentacji podlega grzywnie do 180 stawek dziennych albo 
karze ograniczenia wolności

mgr Jakub Papliński
- radca prawny w GIP 

("Inspektor pracy" nr 7-8/93
- pismo Państwowej Inspekcji Pracy).

ZAPRENUMERUJ W ZR 
"TYGODNIK SOLIDARNOŚĆ”

*** oświata * oświata * oświata j

Wybrano władze 
Regionalnej Sekcji 

Oświaty
W środę, 3 listopada w siedzibie Zarządu Regionu, odbył 

się Regionalny Zjazd Delegatów NSZZ "Solidarność" 
Oświaty i Wychowania.

34 delegatów, reprezentujących środowisko nauczyciel
skie naszego województwa (KZ nr 1 Pracowników Oświaty 
i Wychowania wystąpiła z sekcji) wybrało władze Sekcji.

Przewodniczącą Sekcji została Elżbieta Skoczek, prze
wodnicząca KZ"S" w Specjalnym Ośrodku Szkolno-Wycho
wawczym w Radomiu.

9-osobowy skład Zarządu Sekcji uzupełniają: 
Janusz Małkowski (Solec) - wiceprzewodniczący 
Waldemar Styk (Radom) - wiceprzewodniczący 
Maria Bartola (Jedlińsk) - sekretarz 
oraz członkowie
Helena Grzybowska (Kozienice)
Stanisław Kurek (Grójec)
Anna Mirowska (Pionki)
Katarzyna Węglicka (Szydłowiec) 
Stanisław Niewęgłowski (Przysucha)

W skład Komisji Rewizyjnej weszli: Ewa Bartula, Stani
sław Kutyła, Tadeusz Zieleniak.

Na gorąco, tuż po emocjach wyborczych, o krótką 
wypowiedź poprosiłam świeżo wybraną przewodniczącą p. 
Elżbietę Skoczek

- Jeśli można, poproszę Panią o kilka słów o sobie, aby 
Panią przedstawić.

- Jestem nauczycielem matematyki. W szkolnictwie pra
cuję 28 lat, w Specjalnym Ośrodku Szkolno-Wychowawczym 
- 20 lat Cały czas uczę matematyki. Skończyłam Wyższą 
Szkołę Pedagogiczną w Kielcach, mam tytuł magistra mate
matyki. Skończyłam studium przedmiotowo-podyplomowe 
z oligofrenopedagogjki (dział pedagogiki, który zajmuje się 
dziećmi upośledzonymi umysłowo) i zrobiłam specjalizację 
II stopnia z tejże oligofrenopedagogjki.

Jestem mężatką, mam jedno dziecko.

- Może jeszcze parę słów o działalności związkowej...

- Mam krótki staż w działalności związkowej. W ogóle, z 
Solidarnością związana jestem od 80 roku poprzez męża. Był 
bardzo czynnym działaczem i wdrażał mnie w życie związko
we. Nie udzielałam się czynnie, ale byłam jakby biernym 
członkiem Związku. Należałam kiedyś do ZNP, w momen

cie, gdy powstała Solidarność wypisałam się z ZNP z myślą 
wstąpienia do Związku Solidarność. Jednak poczynania 
Związku w naszej placówce nie bardzo mi się podobały, 
dlatego wstrzymałam się z tą decyzją. Weszli młodzi ludzie, 
z gorącą głową i prowadzili sprawy trochę nie tak jak nale
żało. Można było spokojniej, rozsądniej. Nie podobały mi się 
te działania, dlatego czekałam, w tym okresie byłam bez- 
związkowa. Przyszedł moment, że zaistniała potrzeba powo
łania Związku. Jest to organizacja związkowa o krótkim 
stażu.

- Uznała Pani, że przyszedł ten właściwy mement, kiedy 
bogatsza o doświadczenia, powinna Pani włączyć się, tak?

-Tak.

- Korzystając z tej rozmowy, chcę zapytać, w celach infor
macyjnych, czy zapadły decyzje gdzie będzie urzędować i w 
jakich terminach Regionalna Sekcja?

- Na naszym dzisiejszym spotkaniu całego Zarządu Sekcji 
ustaliliśmy, że pierwsze spotkanie robocze odbędzie się 16 
listopada, o godz. 13-tej, tutaj w Zarządzie Regionu i wów
czas podejmiemy organizacyjne decyzje. Z tym, że na pewno 
siedzibą Sekcji będzie Zarząd Regionu i urzędować będzie
my jeden dzień w tygodniu. Szczegóły dopracujemy 16-tego.

- Czy dzisiaj zapadały jakieś decyzje w sprawach meryto
rycznych dotyczących środowiska nauczycielskiego?

- Nie, było to zebranie czysto wyborcze.

- Skład Zarządu Regionalnej Sekcji wskazuje, że repre
zentowana będzie oświata całego województwa. Myślę, że 
jest Pani z tego faktu zadowolona?

- Tak. Będzie to bardzo pomocne, szczególnie przy prze
kazywaniu informacji.

Dziękuję za rozmowę.

Wyniki referendum 
nauczycielskiego

W referendum przeprowadzonym przez Związek Na
uczycielstwa Polskiego udział wzięło 527 tys. osób, tj. 79,3% 
nauczycieli. 78% z nich opowiedziało się za pozostawieniem 
Karty nauczyciela. Blisko jedna czwarta chciałaby jej nowe
lizacji, a 2,4% popiera jej likwidację.

Prawie 90% nauczycieli opowiada się za zachowaniem 
prawa do strajku.

Znaczna część nauczycieli głosowała jednocześnie za po
zostawieniem Karty nauczyciela i jej nowelizacją. Znaczna 
część gotowa jest zgodzić się na zmiany^pod warunkiem, że 
będą one konsultowane ze środowiskiem.
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Uchronić od 
zapomnienia...

Na półkach księgarskich ukazały się dwie nowe pozycja 
książkowe, na które należy zwrócić szczególną uwagę: "Ofia
ry terroru stalinowskiego mówią" oraz "Mrocznedni", auto
rstwa pana Stanisława Dziurzyńskiego. Są pozycjami długo 
oczekiwanymi i wzbudzającymi ogromne emocje.

Już na promocji w/w książek, która odbyła się 21 
paździemia w Bibliotece Wojewódzkiej w Radomiu, miała 
miejsce gorąca dyskusja związana z tematyką utworów. Dys
kutujący wypowiadali się bardzo pozytywnie o książkach, 
podkreślali ogromne wartości poznawcze, zarówno jednej, 
jak i drugiej pozycji. Należy, przede wszystkim, podkreślić 
to, że jak dotąd nie mamy jeszcze takiej literatury, która tak 
wnikliwie przedstawiłaby scenę polityczną naszego regionu 
po 1945 roku. Istnieje potrzeba, by doszło do drugiego wy
dania książki "Ofiary terroru stalinowskiego mówią", które 
wzbogaciłoby ją o nowe nazwiska i obszerniejsze dane o 
członkach AK, WiN, NSZ, "Orła Białego", "Nie". Ale nieste
ty, brak pieniędzy uniemożliwia drugie wydanie, chyba że 
znajdzie się szczodry sponsor, na którego wszyscy czekamy.

"Mroczne dni", to utwór o niespotykanym bogactwie fa
któw historycznych, o których dowiadujemy się, często, po 
raz pierwszy. Opisując własne przeżycia, autor wprowadza 
czytelnika w atmosferę sceny politycznej Radomia i okolic, 
i to od 1939 roku, aż do końca 1953r. Zaskakuje wspaniała 
pamięć (nigdy nie robił notatek na gorąco, bojąc się, aby nie 
dostały się w ręce Niemców, a później ubeków lub NKWD), 
bogactwo faktów, nazwisk, pseudonimów. Mamy do czynie
nia z jednej strony z okrucieństwem, terrorem, bezprawiem 
i zdradą, a z drugiej z bezgraniczną odwagą, pokonywaniem 
uczucia lęku, odpowiedzialnością, ofiarnością i gorącym pa
triotyzmem. bardzo skrupulatny zapis wydarzeń, dzień po 
dniu, spokojnie, bez emocji, jeżykiem prostym, ale bardzo 
obrazowym. Opisy przeżyć, wydarzeń, wstrząsające w swojej 
wymowie, przypominają nam straszliwe dni terroru komu
nistycznego. Niekiedy proste słowa krzyczą swoją wymową, 
np. gdy Autor pisze o losach Pużaka, wieloletniego więźnia 
caratu, działacza PPS, cytuję: "Ale gdy wrócił z Moskwy do 
Polski, ponownie został postawiony przed sądem w kraju i 
skazany na 10 lat więzienia (...) Socjalistyczna ojczyzna odpła
ciła mu za wieloletnie marzenia i walkę o socjalizm."

"Ofiary terroru stalinowskiego mówią" - to dokument 
zbrodni, jakich dokonało UB i NKWD na terenie naszego 
województwa. Biografia więzienna obejmuje wszystkich 
członków Oddziału Radomskiego Związku Więźniów Poli
tycznych Okresu Stalinowskiego (w liczbie 322), a powstała 
na podstawie dokumentacji sądowej, prokuratorskiej, wię
ziennej i informacji samych członków - czyli jest to doku
ment niezwykle cenny i niezwykle wymowny. Obok nazwisk 
pomordowanych, represjonowanych członków AK, WiN, 
NSZ BCH, "Orzeł Biały", "Szare Szeregi", "Nie" - nazwiska 
morderców z UB, sędziów, prokuratorów, ławników. Wśród 
pomordowanych spotykam bardzo bliskie mi osoby, a więc: 
"Zawój" (mój komendant), "Jodła", "Drągal", Piotrek Ku
charczyk, Staszek Kociński.
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Na zakończenie chciałabym zwrócić uwagę na bardzo 

istotną rzecz. Otóż obie pozycje, jako cenne źródło informa
cji o czasach terroru komunistycznego, powinny znaleźć się 
w bibliotekach szkolnych i być dostępne dla młodzieży. 
Szczególny apel do nauczycieli, aby zainteresowały tymi wy
daniami młodzież. Takie pozycje powinny znaleźć się rów
nież w spisie lektur szkolnych.

Historia, jako mądra "magistra vitae" powinna wpływać 
na kształtowanie osobowości młodego pokolenia.

Serdeczne podziękowania należą się członkom ZWPOS, 
którzy ze swoich skromnych emerytur i rent ufundowali 
pierwsze wydanie omawianych książek-dokumentów.

Maria Bartula

WYCIECZKA

Sekcja Sportu i Rekreacji przy Zarządzie 
Regionu organizuje wycieczkę do Warszawy i 
Międzylesia w dniach 20 -21 listopada 1993 r. 
Wyjazd w sobotę godz. 13.00 powrót niedziela 
19.00. W programie zwiedzanie Zamku Kró
lewskiego, Nowego Okęcia i Grobu ks. Popie
łuszki. W kosztach obiad i śniadanie (odpłat
ność 150 tyś.). Zapisy do 15.09.1993r. w ZR 
sekretariat tel. 238-04.

Zygmunt Koncewicz
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Ubezpieczenia 
społeczne w USA

W dniach 18-2L10.1993r. w Sokolnikach k/Łodzi odbyło 
się seminarium na temat ubezpieczeń społecznych (emery
tur i rent), prowadzone przez ekspertów największej amery
kańskiej centrali związkowej AFL-CIO.

W seminarium uczestniczyły: przewodnicząca TKEiR - 
KoLBarbara Kochanowska oraz skarbnik - Kol. Halina Ko
walska.

Chciałabym pokrótce przybliżyć systemy emerytalne, fun
kcjonujące w USA, przez co będzie można z dystansem 
spojrzeć na nasz system.

I tak: w USA istnieją dwa systemy emerytalne.

I. Pierwszy system bezpieczeństwa społecznego umożli
wia korzystanie z emerytury pracownikom, którzy ukończyli 
65 lat, zarówno kobietom jak i mężczyznom. Nie istnieje 
przymus odejścia na emeryturę.

Wielkość emerytury zależy od średniej płacy, jaką miało 
się w ciągu całego okresu zatrudnienia. Finanse na emery
tury nie mogą być w żadnym razie przeznaczone na inne 
cele, jak to miało miejsce w Polsce. Emerytury są waloryzo
wane raz w roku. Można odejść na emeryturę wcześniej, lecz 
będzie ona zmniejszona. Wystarczy 2,5 roku pracy, aby 
odejść na emeryturę.

W przypadku małżeństwa, współmałżonek, który nie na
był jeszcze praw emerytalnych, będzie miał prawo do 50% 
emerytury współmałżonka, czyli razem otrzymywać będą 
150% emerytury.

Jeżeli wychowują dziecko lub wnuczka, otrzymują więcej 
pieniędzy.

Gdy jedno z współmałżonków umiera, żyjący współmał
żonek otrzymuje powłowę tego, co otrzymywali obydwoje. 
Jeśli mieli 150% emerytury, to będzie on otrzymywał 75%.

Jeżeli ktoś zdecydował o odejściu na emeryturę, nie może 
powrócić do pracy. Może natomiast dorobić do emerytury, 
do 10.000 dolarów w ciągu roku. W przypadku przekrocze
nia tej wysokości, emerytura zostaje odebrana.

Żaden limit nie obowiązuje osób, które ukończyły 70 lat 
Osoby te mogą podjąć pracę i zarobić tyle, na ile tylko im 
zdrowie pozwala.

Jeżeli osoba staje się niezdolna do pracy, nabywa prawa 
emerytalne w 100 procentach, nawet jeśli jest bardzo młoda.

W USA nie znają pojęcia renta.
W 1983 roku zmieniono nieco prawa emerytalne, tj. każ

dy urodzony po 1958 roku może odejść na emeryturę dopie
ro w wieku 67 lat

Z ciekawości, w tym momencie zapytałam: Jaka jest śred
nia życia w USA? - Otóż wynosi ona:

83 lata - kobiety i 81 lat - mężczyźni.
Zaś średnia płaca wynosi 30.000 dolarów rocznie dla 

dwóch osób pracujących. Średnia emerytura wynosi około 
600 dolarów miesięcznie, 50% otrzymuje współmałżonek.

Minimalna emerytura wynosi 200 dolarów miesięcznie. 
W USA nie płaci się żadnego podatku od emerytury!

II. Drugi system emerytalny, tzw. prywatny, obejmuje 
jedynie 50% pracowników. Ma on zastosowanie tylko w 
bogatych branżach. Jest uzupełnieniem systemu państwowe
go-

Na czym to polega? - Np. przyjmuje się stałą granicę tego 
systemu, powiedzmy 150 dolarów miesięcznie i teraz, jeśli 
ktoś nabył prawo do emerytury w wysokości 100 dolarów 
miesięcznie, to z prywatnego systemu dostaje 50 dolarów, 
aby w sumie otrzymymał 150. To zakłada system prywatny.

Po latach 50-tych działania poszły w kierunku poprawy 
drugiego systemu, prywatnego.

Są dwa rodzaje prywatnych świadczeń emerytalnych, je
den realizowany przez jednego pracodawcę, drugi przez wie
lu pracodawców.

Składkę emerytalną płacą pracodawcy.
**«

W USA obowiązuje zasada, iż w jednym zakładzie pracy 
istnieje tylko jeden związek zawodowy.

Generalnie, składka związkowa wynosi tyle, ile pracow
nik otrzymuje za 2 godziny pracy w miesiącu. Jeżeli zarabia 
20 dolarów na godzinę, to na związek płaci 40 dolarów.

Najniższa płaca wynosi 4,75 dolara za godzinę.
***

W trzecim dniu, w seminarium uczestniczył ekspert Ko
misji Krajowej d/s ubezpieczeń społecznych - Kol. Bogusław 
Koc. Oznajmił słuchaczom, że Komisja Krajowa zdecydowa
ła o konieczności powołania Szkoły Ubezpieczeń Społecz
nych. Zakłada się, że w szkole będą obowiązywały następu
jące kierunki kształcenia: Organizacja i zarządzanie fundu- 
szem emerytalno- rentowym, Organizacja i zarządzanie ka
sami chorych, Nadzór ubezpieczeniowy.

Trzeci kierunek przewidziany jest dla związkowców, po
nieważ jako absolwenci pracowaliby w radach nadzorczych. 
Szkoła przyjęłaby 100 słuchaczy, nauka trwałaby 4-5 dni w 
tygodniu przez kilka miesięcy.

Członków do szkoły rekrutowałyby Regiony i Krajówka. 
Przewiduje się również udział słuchaczy z krajów ościennych.

Jeśli chodzi o miejsce szkolenia, wybór padł na Nowy 
Sącz.

Powołanie szkoły nastąpi najpóźniej w przyszłym roku.
*♦*

Obecna na seminarium Kol. Ewa Tomaszewska, poinfor
mowała, iż Komisja Krajowa przygotowuje zestaw pytań na 
temat "Jaki system emerytalny chcielibyśmy mieć w Polsce?". 
Zestaw będzie rozesłany do wszystkich Regionów, a zebrany 
materiał pomoże Związkowi "S" wypracować takie stanowi
sko wobec problemu ubezpieczeń społecznych, które będzie 
warte akceptacji.

opracowała 
Barbara Kochanowska

- przewodnicząca Terenowej Komisji Emerytów i Rencistów przy 
Zarządzie Regionu NSZZ S“ Ziemia Radomska

Pomoc mieszkaniowa z funduszy 

mieszkaniowych

Od 12 października obowiązuje zarządzenie ministra pra
cy i polityki socjalnej w sprawie udzielania pomocy finanso
wej z zakładowego funduszu mieszkaniowego na zmniejsze
nie wydatków mieszkaniowych, wolnej od podatku 
dochodowego od osób fizycznych. (M.P. nr 48 z 27 
września br.).
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—.Wynika z niego, iż od pie- 

niędzy wypłaconych pracow
nikowi z zakładowego fundu

szu mieszkaniowego z przeznacze
niem na dofinansowanie wydatków 
mieszkaniowych (opłat za mieszka
nie), przyznanych w wysokości i na za
sadach określonych w zarządzeniu, 
nie będzie się potrącać podatku od 
dochodów osobistych.

Pomoc tę może otrzymać pracow
ni k, jeśli miesięczne dochody na 
członka rodziny nie przekraczały w go
spodarstwach wieloosobowych 100% 
najniższego wynagrodzenia, w tym 
jednoosobowych -150% (obecnie naj
niższe wynagrodzenie wynosi 1 min 
650 tys. zł). Pod uwagę bierze się wszy
stkie dochody uzyskiwane w rodzinie 
w miesiącu poprzedzającym ten, w 
którym ubiegający się o pomoc złożył 
wniosek.

Zarządzenie limituje wysokość po
mocy mieszkaniowej. Zakład pracy 
może udzielić pomocy mieszkaniowej 
do wysokości różnicy między faktycz
nymi wydatkami ponoszonymi przez 
pracownika a tzw. jego wpłatą własną, 
która musi wynosić 8% łącznych do
chodów rodziny w gospodarstwach 
jednoosobowych i 6% tych dochodów 
w wieloosobowych.

Pomoc może być też niższa i nie 
musi pokrywać całej różnicy. Przy jej 
ustaleniu uwzględnia się miesięczny 
czynsz, opłaty za mieszkanie spół
dzielcze bez należności z tytułu spłaty 
kredytu bankowego, opłaty za eksplo
atację mieszkań wykupionych od gmi
ny lub zakładu pracy, opłaty za central
ne ogrzewanie oraz za ciepłą i zimną 
wodę, a także za energię elektryczną, 
gaz przewodowy i bezprzewodowy, 
koszty zakupionego opału i opłaty za 
wywóz śmieci i nieczystości.

Warunkiem wypłacenia pracowni
kowi tej pomocy jest przedstawienie 
rachunków czy kwitów dokumentują
cych uiszczenie opłat za okres poprze
dni. Korzystający mają obowiązek in
formowania pracodawcy o wszelkich 
zmianach w sytuacji finansowej rodzi
ny.

Pomoc ta nie przysługuje, jeżeli 
pracownik wynajmuje swoje mieszka
nie w całości lub części osobom trze
cim. Nie mają też do niej prawa na
uczyciele otrzymujący dodatek miesz
kaniowy i kombatanci pobierający ry
czałt za opłaty za energię elektryczną, 
gaz i ciepło do celów domowych.

Nasze konto: Zarzad Regionu NSZZ ‘Solidarność’ Ziemia Radomska
BGZ OM Radom Nr. 11093.=

Pracownik spełniający ustalone w 
zarządzeniu warunki tej pomocy nie 
nabywa do niej prawa automatycznie. 
Jej przyznanie zależy od tego, czy re
gulamin gospodarowania funduszem 
mieszkaniowym w danej firmie w ogó
le ten rodzaj pomocy przewiduje. 
Trzeba też pamiętać, że fundusze mie
szkaniowe zazwyczaj nie są duże i firm 
może być po prostu nie stać na udzie
lenie pomocy w opłatach za mieszka
nie. W tym roku tzw. odpis podstawo
wy za fundusz mieszkaniowy wynosi 
413 tys. 125 zł na jednego zatrudnio
nego na pełnym etacie pracownika 
(rocznie).

Przypomnijmy, że obowiązek two
rzenia funduszu zakładowego mają 
tylko zakłady uspołecznione, wskaza
ne w ustawie z 1986r. o zakładowych 
funduszach socjalnych i mieszkanio
wych. Mogą, ale nie muszą tworzyć ich 
zakłady prywatne.

Komisja zakładowe powinny w try
bie pilnym doprowadzić do tego, by w 
regulaminach zakładowych funduszy 
mieszkaniowych, wprowadzono zapis 
o tego rodzaju pomocy.

m
Mieszkanie czy popiwek? - komen

tarz do zarządzenia

W związku z tym zarządzeniem na
suwa się szereg wątpliwości.

Ustalone w Zarządzeniu zasady 
udzielania pomocy finansowej w zna
czący sposób obciążą i tak już wątłe 
środki gromadzone przez przedsię
biorstwa na kontach zakładowych fun
duszy mieszkaniowych. Pamiętam, jak 
jeszcze nie tak dawno minister Kuroń 
z dumą w głosie obwieszczał, że co 
prawda koszty eksploatacji mieszkań 
idą w górę, ale Ministerstwo Pracy Po
lityki Socjalnej uruchamia program 
pomocy mieszkaniowej i nikt z prze
ciętnych obywateli nie będzie specjal
nie odczuwał podwyżki kosztów. Po
tem pomoc mieszkaniową przerzuco
no na gminy, a obecnie próbuje się 
obarczyć nią zakładowe fundusze mie
szkaniowe.

Jest to kolejny przykład uciekania 
państwa kierowanego przez liberałów 
od odpowiedzialności za losy obywa
teli, którzy ponoszą największe straty 
w wyniku realizowanego programu re
form. Jeżeli zostaną zrealizowane za
powiedzi dotyczące podniesienia 
czynszów, energii, c.o. itp., to wkrótce 

w zakładach pracy rozpoczną sie ko
lejne walki pomiędzy pracownikami 
już posiadającymi mieszkania, a tymi 
którzy mają je otrzymać. W owym 
wspomnianym zarządzeniu nie ma 
mowy o zwiększeniu odpisu podsta
wowego, nie ma mowy na temat zwię
kszenia normy bezpopiwkowych wy
płat z zakładowego funduszu mieszka
niowego. Tym samym pracownicy do
magający się włączenia do regulami
nów mieszkaniowych pomocy na cele 
wymienione w zarządzeniu będą dzia
łali paradoksalnie podwójnie na nie
korzyść zarówno swoich kolegów (bo 
zmniejszać będą ogólną kwotę do po
działu), jak i przedsiębiorstw, ponie
waż ich wypłaty będą powodowały do
datkowe obciążenia popiwkiem dla 
zakładów.

W związku z wydanym zarządze
niem pojawia się kolejna wątpliwość. 
W sytuacji, w której pojawią się wypła
ty na cele przewidywane w zarządze
niu, istnieje konieczność negocjowa
nia z Izbą Skarbową wysokości kwot 
wolnych od popiwku. Było to możliwe 
na podstawie Art. 17c ust.22 pkt 4 
ustawy o opodatkowaniu wzrostu wy
nagrodzeń. Aby jednak przystąpić do 
takich negocjacji zakład pracy musiał 
spełnić warunki wymienione w Roz
porządzeniu Ministra Finansów z 
dnia 30 marca w' sprawie ustalania ra
mowych zasad kształtowania wyna
grodzeń oraz minimalnej kwoty zry
czałtowanego podatku od wzrostu wy
nagrodzeń . Jednak termin składania 
takich wniosków upłynął, a możliwo
ści powiększenia normy dotyczyły tyl
ko części przefdsiębiorstw. Tymcza
sem zarządzenie, o którym piszę doty
czy wszystkich przedsiębiorstw.

Tak więc konieczne staje się wystą
pienie przez NSZZ "Solidarność" o 
zmianę treści ustawy "popiwkowej" i 
przynajmniej spowodowanie wyłącze
nia spod normy "popiwkowej” kwot 
wypłacanych na pomoc mieszkanio
wą.

T. Truskawa
Iza "Kurierem Mazowsza" nr 265 i 266/
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